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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 16 feb. 1962
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President De Quay en de Ministers Van Aartsen, Beerman, Cals,
Korthals, Marijnen, De Pous, Toxopeus, Visser en Zijlstra (afwezig zijn de Ministers Klompé,
Luns en Veldkamp).

Voorts zijn aanwezig de Staatssecretarissen Van den Berge (punten 14h en 14k),
Bot (punten 2a en 4), Gijzels (punt 13), Van Houten (punten 2, 12 en 13), Roolvink (punten 14b
en 14c) en Schmelzer (punten 9, 14c, 14i en 14j).

Secretaris: J. Middelburg.

2. Buitenlands beleid
a. Nieuw-Guinea (Zie notulen MR 12 februari 1962.)
De Minister-President heeft de indruk, dat het accent bij de ontwikkeling van deze kwestie op het
ogenblik in Djakarta ligt, gezien ook het verblijf van de Amerikaanse Minister van Justitie
Kennedy en van verschillende Indonesische ambassadeurs aldaar. De Nederlandse Ambassadeur
in Washington Dr. Van Roijen heeft nog twee maal een bezoek op het State Department
gebracht. De ene maal heeft een bespreking plaats gehad met de Amerikanen Ball, Harriman en
Tyler waarbij gevraagd werd welk standpunt Nederland inneemt tegenover het verlangen van
Indonesië inzake bestuursoverdracht aan dat land. Dr. Van Roijen heeft dit afgewezen, maar
eraan toegevoegd, dat Nederland bereid is alle onderwerpen op de agenda van besprekingen te
plaatsen. Hij heeft eraan herinnerd, dat Nederland alleen als uitgangspunt heeft, dat niet tot
overdracht kan worden besloten tegen de wil van de Papoeabevolking in. In een tweede
onderhoud op het State Department (o.a. met Rusk) heeft Dr. Van Roijen o.a. gesproken over de
kwestie van de chartervluchten.

Omtrent de particuliere activiteiten deelt spreker mede, dat Minister Luns en hij in
de Commissie voor Buitenlandse Zaken van de Eerste Kamer slechts feitelijke gegevens omtrent
het contact van Dr. De Gou hebben gegeven. Deze zei alleen ter aanvulling, dat hij nader aan de
betrokken Indonesiërs had gezegd, dat zij zich verder tot de Nederlandse ambassadeur(s)
moesten wenden; hij is er verder in de Commissie niet op ingegaan. Andere leden hebben zich in
de Commissie onmiskenbaar duidelijk tegen deze activiteiten uitgesproken. Spreker acht het
wenselijk op korte termijn een halve dag te reserveren voor de bespreking van het in te nemen
standpunt zowel in het geval een conferentie zal worden gehouden als in het geval, dat Indonesië
negatief reageert op de voorstellen van de waarnemend Secretaris-Generaal U Thant.

Wat de krijgsgevangenen op Nieuw-Guinea betreft deelt spreker mede, dat U
Thant zich in verbinding heeft gesteld met het Internationale Rode Kruis in Genève, waar men
aan de vertegenwoordiger Durand, die in Tokio was, heeft gevraagd een bezoek aan Nieuw-
Guinea te brengen. Hierover is het misverstand ontstaan, dat de vertegenwoordiger van het
Internationale Rode Kruis het standpunt inneemt, dat hij zich niet met politieke zaken mag
inlaten, terwijl van Nederlandse zijde is gesteld, dat betrokkene als vertegenwoordiger van U
Thant naar Nieuw-Guinea zou gaan. Tenslotte heeft U Thant gezegd, dat voor het geval de
vertegenwoordiger van het Internationale Rode Kruis zich niet als zijn vertegenwoordiger wenst
te gedragen hij nog iemand zou zenden.

Minister Beerman heeft 's morgens een gesprek gehad met het Tweede Kamerlid
Mej. Knol over de positie van Indische Nederlanders op Nieuw-Guinea. Staatssecretaris Bot heeft
bij zijn bezoek aan Nieuw-Guinea ook met deze kwestie te maken gehad. Spreker hoopt er over
een of twee weken in de Ministerraad op terug te komen. De Minister-President stelt voor, dat
Binnenlandse Zaken en Justitie deze kwestie samen bekijken en dat over de nota die
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Staatssecretaris Bot bij de Raad zal indienen eerst overleg met Justitie plaatsvindt. De Raad
verklaart zich hiermede akkoord.

Minister Cals merkt op, dat de kranten in binnen- en buitenland veel belangstelling
hadden voor de berichten over het contact, dat Dr. De Gou met Indonesiërs heeft gehad.
Spreker acht het goed, dat van regeringszijde twee maal op de berichten hieromtrent is
gereageerd, ook al wordt hier minder aandacht aan gegeven. Spreker neemt aan, dat Buitenlandse
Zaken ook onze posten op de hoogte heeft gesteld van deze regeringsreacties. Hij dringt op meer
voorlichting naar buiten aan. In dit verband haalt hij o.a. de reactie van Zuid-Slavië aan, dat eerst
op het sluiten van een cultureel verdrag met Nederland heeft aangedrongen en nu zegt, dat het
hangende de Nieuw-Guineakwestie geen verdrag wil sluiten.

De Minister-President antwoordt, dat nagegaan kan worden of aan de voorlichting
nog meer aandacht moet worden geschonken. Hij meent ook, dat voor de kranten een verhaal
over het contact van Dr. De Gou sensationeler nieuws is dan de tegenspraak van de Regering.
Spreker heeft voorts de indruk, dat de Japanse Regering de normale vluchten via Tokio zal blijven
toelaten; het nazoeken op wapens zullen zij doen om aan het parlement te kunnen zeggen, dat het
hier geen militaire vluchten betreft.

Minister Beerman is het ermede eens, dat de Raad nog voor het bezoek van de
Amerikaanse Minister Kennedy de algemene aspecten van Nieuw-Guinea opnieuw bespreekt.
Spreker is ook wel bevreesd, dat voor het geval de Regering de Nieuw-Guinearaad zijn gang laat
gaan een belangrijke verplichting voor financiële hulp door Nederland kan ontstaan.
Staatssecretaris Bot gelooft, dat Minister Beerman zich nodeloos ongerust maakt over het advies
van de Nieuw-Guinearaad; spreker verwacht, dat dit advies zeer gematigd zal uitvallen.

De Minister-President stelt voor, dat de volgende vrijdag een deel van de dag
gereserveerd wordt voor bespreking van de algemene zaken van het Nieuw-Guineabeleid. De
Raad verklaart zich hiermede akkoord. Minister Zijlstra zou graag voor deze bespreking een
overzicht hebben van wat de Indonesiërs in hun gesprekken in Bonn en Düsseldorf en in het
gesprek met de Ambassadeur Bentinck in Londen hebben medegedeeld.

De Minister-President deelt mede, dat de Amerikaanse Minister Kennedy bij zijn
verblijf in ons land een bezoek aan hem en aan de Ministers van Buitenlandse Zaken en Justitie
zal brengen. Staatssecretaris Van Houten deelt naar aanleiding van een vraag van Minister Zijlstra
mede, dat voor het diner dat de Minister-President bij deze gelegenheid aanbiedt de meest
betrokken Ministers zijn gevraagd om dat aan de lunch bij de Amerikaanse Ambassadeur niet
precies dezelfde bewindslieden zullen deelnemen.

Staatssecretaris Bot merkt op, dat de Stichting Door de Eeuwen Trouw een open
brief heeft uitgegeven, waarin van spreker wordt gezegd, dat hij meende, dat met enige
overredingskracht overdracht van Nieuw-Guinea aan Indonesië wel bij de Papoea's zou zijn te
bewerkstelligen, hetgeen onjuist is. Spreker heeft op Schiphol gezegd, dat deze overredingskracht
nodig zou zijn ten aanzien van internationalisatie van het beheer over Nieuw-Guinea; een
overdracht aan Indonesië werd algemeen afgewezen. Hij acht het wenselijk nog na te gaan op
welke wijze deze scheve voorstelling van zaken kan worden rechtgezet. Spreker merkt vervolgens
op, dat op een vraag inzake vrijwillige evacuatie op Nieuw-Guinea nog geantwoord moet worden.
De Minister-President stelt voor, dat Minister Toxopeus, Staatssecretaris Bot en hijzelf dit onderdeel
nader zullen bespreken. De Raad verklaart zich hiermede akkoord.
- - -

4. Regeling van de geldelijke aansprakelijkheid van het rijk voor de Stichting Geologisch Onderzoek Nederlands-
Nieuw-Guinea (Wetsontwerp.)
Staatssecretaris Bot deelt mede, dat naar aanleiding van de bespreking in de Raad van 26 januari j.l.
de memorie van toelichting in overeenstemming is gebracht met de actuele situatie. Hij stelt voor
nu met indiening van de stukken akkoord te gaan. De Raad besluit aldus.
- - -



14. Ingekomen stukken en mededelingen
- - -
g. Spijtoptanten (Zie notulen MR 9 februari 1962, punt 2c.)
Minister Beerman vraagt in aansluiting bij het vorige punt zich af of de groepsregeling voor de
verzorging van spijtoptanten niet herziening behoeft. Deze regeling was afgestemd op de
Nederlanders, die zonder iets uit de Japanse kampen naar Nederland kwamen. Minister Zijlstra
meent ook, dat de vrijgevigheid van deze regeling onbillijk is tegenover mensen, die in Nederland
in moeilijkheden komen. De Minister-President stelt voor dit punt nogmaals te bespreken, als
Minister Klompé aanwezig is. De Raad besluit aldus.

Minister Beerman merkt op, dat in geval Indonesië geen uitreisvergunning meer aan
spijtoptanten naar Nederland verleent deze vergunning nog wel voor vertrek naar andere landen
verkrijgbaar is. Het is dan mogelijk, dat spijtoptanten de veerboot die via Singapore vaart nemen
en in die stad aan land gaan. Zou men die weg volgen dan komen er velen in Singapore aan, die
niet voor een visum voor Nederland in aanmerking komen. Minister Zijlstra is van oordeel, dat dit
met de regeringen van de betrokken landen moet worden besproken, zodat zij weten, dat
Nederland alleen hen toelaat, die een visum hebben gekregen. De Minister-President stelt voor dit
punt eerst in kleine kring te bespreken, zodat aan de hand van een aantekening een beslissing in
de Ministerraad kan worden genomen. Minister Cals verzoekt ook een vertegenwoordiger van
Maatschappelijk Werk bij het overleg te betrekken. De Raad besluit aldus.
- - -


